
آغاز ثبت نام جاماندگان کنکور ۱۴۰۰
س��خنگوی سازمان سنجش آموزش کش��ور از آغاز 
ثبت نام مجدد جاماندگان آزمون سراسری سال ۱۴۰۰ از 
روز گذشته )دهم اسفند ماه( خبر داد. فاطمه زرین آمیزی 
ضمن بیان این خبر اظهار کرد: برای متقاضیان  ثبت نام  
و ش��رکت  در آزمون  سراسری سال ۱۴۰۰ در دوره های 
روزانه، نوبت دوم »شبانه«، نیمه حضوری، مجازی، پردیس 
خودگردان دانشگاه ها و مؤسسات  آموزش  عالی، دانشگاه  
پیام  نور )آموزش از راه دور( و مؤسس��ات  آموزش  عالی 
غیرانتفاعی و همچنین رشته های تحصیلی دانشگاه آزاد 
اس��امی که در مهلت تعیین ش��ده )از تاریخ ۱۲ تا ۲۰ 
بهمن ۹۹( موفق به دریافت کد سوابق تحصیلی نشده اند 
یا به هر دلیل دیگر نتوانس��ته اند نس��بت به ثبت نام در 
آزم��ون مذکور اقدام کنن��د، مهلت مجدد ثبت نام برای 
آنها در نظر گرفته شده  است.  وی تاکید کرد: داوطلبان 
آزمون فوق از یکش��نبه )دیروز( مورخ ۱۰ اسفند تا روز 
چهارشنبه ۱۳ اسفند می توانند منحصرا از طریق درگاه 
اطاع رس��انی سازمان سنجش آموزش کشور نسبت به 
ثبت نام در این آزمون اقدام کنند. س��خنگوی س��ازمان 
س��نجش آموزش کشور در ادامه اعام کرد: متقاضیانی 
که قبا در این آزمون ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل 
در بازه زمانی فوق می توانند نسبت به ویرایش اطاعات 

ثبت نامی خود اقدام کنند. 

 اپلیکیشن های واسطه ای 
خدماتی پلیس مجوز ندارند

معاون اجرایی پلیس راهور ناجا گفت: آیتول، همراه 
مکانیک، قبضینو و... از جمله واس��طه هایی هستند که 
پلیس راهور ناجا به هیچ یک از این واسطه ها مجوز اقدام 
درباره خدمات خود نداده و این واس��طه ها با انگیزه های 
مختلف به صورت غیررس��می در شبکه های اجتماعی، 
خود را فع��ال در حوزه خدمات راهور معرفی می کنند. 
سرهنگ حس��ین رمضانی بیان داشت: هموطنان برای 
دریاف��ت خدمات ترافیکی پلیس راه��ور در حوزه های 
استعام تخلفات رانندگی، پرداخت الکترونیکی جرایم 
رانندگی، اس��تعام نم��ره منفی و اس��تعام تصادفات 
مستقیما به وب سایت یا درگاه اینترنتی پلیس راهور ناجا 
به نشانیwww.rahvar120.ir مراجعه کنند. پلیس راهور 
تمام خدمات فوق را از طریق سایت پلیس راهور ناجا به 
صورت رایگان و در بستری امن بر طبق ضوابط و مقررات 
جاری به همه مردم عزیز ارائه می کند. معاون اجرایی پلیس 
راهور ناجا گفت: متاسفانه برخی از واسطه ها یا APKها 
و... در شبکه های اجتماعی مختلف برای مقاصد سوء و در 
برخی موارد کاهبرداری از مردم، اقدام به تبلیغات مبنی 
بر ارائه سریع خدمات فوق را می کنند. فعالیت بسیاری 
از این واس��طه ها به لحاظ فنی از طرف وب سایت پلیس 
راهور مس��دود ش��ده و تا چند روز آینده مابقی آنها نیز 

مسدود خواهند شد. 

افزایش ۲۰ درصدی مستمری 
مددجویان بهزیستی

مدیرکل بهزیستی استان تهران با بیان اینکه حتی 
یک روز هم مستمری مددجویان تحت پوشش بهزیستی 
عقب نیفتاده، گفت: موفق شدیم حتی برای انتهای امسال 
این مستمری را افزایش دهیم و ۲۰ درصد به میزان آن 
اضافه کنیم. امین شاهرخی بیان کرد: در این مجموعه 
از ۲۵۰ هزار مددجوی تحت پوشش سازمان بهزیستی 
استان تهران حمایت می کنیم. وی افزود: مددجویان ما 
شامل کودکان بی سرپرست و بدسرپرست، زنان سرپرست 
خان��وار، معل��ولان چه در مراکز روزان��ه و چه در مراکز 
شبانه روزی، سالمندان و معتادان متجاهر و غیرمتجاهر 
است. مدیرکل بهزیستی استان تهران یادآور شد: طی 
یک سال گذشته به رغم تمام مشکات و تنگدستی هایی 
که در زمینه مسائل اقتصادی ایجاد شد، در پرداختی های 
سازمان خللی ایجاد نشد. وی بیان داشت: طی تماسی 
که پرویز فتاح، ریاست بنیاد مستضعفان داشتند، رقمی 
را برای کمک به مددجویان تحت پوشش ما اعام کردند 

که حدود ۵ میلیارد بود. 
ش��اهرخی ادامه داد: این مبلغ را در قالب ۲۵۰ هزار 
تومان ب��ه عنوان کمک هزینه بهداش��تی ایام کرونا به 
مددجویان دچار ضایعه نخاعی بسترگرای خود در اقصی 
نقاط کشور اختصاص دادیم و بافاصله بعد از اینکه مبلغ 
وارد حس��اب سازمان شد، حس��اب این افراد شارژ شد. 
مدیرکل بهزیس��تی استان تهران ضمن تشکر از رئیس 
بنیاد مس��تضعفان بیان کرد: عاوه بر ۵ میلیاردی که 
ابتدای کرونا به حساب بهزیستی واریز شد، بالغ بر ۱۳۰ 
میلیارد تومان نیز از جانب بنیاد مستضعفان به حساب 
مشارکت های مردمی سازمان بهزیستی واریز شده است. 

 دستگیری شهردار بابل 
به اتهام تخلفات مالی

رئیس ش��ورای ش��هر بابل از بازداشت سیدمجتبی 
حکیم، چهل وسومین شهردار بابل به اتهام تخلفات مالی 
خبر داد. فرامرز ابوالحسنی گفت: در پی بررسی هایی که 
از قبل صورت گرفت، نوبت بازداشت ها به شهردار رسید 
و در حال حاضر منتظر دس��تور قضایی پس از بازداشت 
وی هستیم؛ شهروندان نگران نباشند، نمی گذاریم کارها 
راکد بماند. رئیس شورای  شهر بابل خاطرنشان کرد: در 
جریان بازداش��ت ش��هردار قرار گرفتیم اما هنوز درباره 
تعیین تکلیف شهردار اباغیه ای به دست ما نرسیده است. 
ابوالحسنی با اشاره به اینکه به معاونان شهردار تاکید شد 
کارهای شهروندان باید بدرستی پیگیری شود، بیان کرد: 
برخی کارهای شهرداری قائم به امضای شهردار است که 
منتظر روش��ن شدن وضعیت شهردار هستیم. وی ادامه 
داد: تا زمانی که ش��هردار از این سمت کنار نرود و حکم 
تعلیق وی صادر نشود، کارها به روال سابق و بدون انتخاب 
سرپرست انجام می شود. رئیس شورای  شهر بابل گفت: در 
حال حاضر با توجه به نامشخص بودن وضعیت شهردار، 
تصمیمی برای انتخاب سرپرست شهرداری نگرفته ایم و 

معاونان شهردار، شهرداری را مدیریت می کنند. 
گفتنی است حکیم روز ۱۶ بهمن ۹۷، پس از استیضاح 
کبود، ش��هردار پیش��ین با ٨ رای اعضای شورا به عنوان 

شهردار بابل انتخاب شده بود. 

اخبار

اجتماعی
راه اندازی 7 موزه در تراز بین المللی طی ۱5 ماه

دکتر حشمت الله قنبری، مدیرعامل مؤسسه موزه های بنیاد مستضعفان با اشاره به راه اندازی ۷ موزه در تراز بین المللی توسط بنیاد 
مستضعفان طی ۱۵ ماه، از به نمایش درآمدن اشیای تاریخی به قدمت ۷ هزار سال در مجموعه فرهنگی- موزه ای سردار آسمانی و موزه 
هنر ایران خبر داد. وی گفت: از ۱۵ ماه پیش تا امروز، تاش بزرگی برای راه اندازی ۷ موزه در تراز جمهوری اسامی انجام شده است.

دوشنبه ۱۱ اسفند ۱399
وطن امروز     شماره 3۱59

مصطفی خدابخشی: ش��هر به عنوان یک ساختار زنده و پویا 
نیازمند تحرک و چالاکی اس��ت و همین ش��اخصه به عنوان 
یکی از مهم ترین نقاط تمایز بین زندگی شهری و روستایی به 
حساب می آید. این موضوع نه تنها نقطه تمایز شهر و روستاست 
بلکه میزان تحولات صورت گرفته در هر شهر می تواند شاخصه 

مناسبی برای مقایسه شهر با شهر باشد. 
تهران به عنوان قلب تپنده سیاس��ی، اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی کش��ور با توجه به جمعیت روزافزون خود نیازمند 
تحولات س��اختاری با نگاهی بلندمدت و مدیریت  شده است؛ 
اگر در این موضوع خللی ایجاد شود، این کانشهر گام به گام به 
سوی فرسوده شدن و کاهش خدماتی که باید به صورت ذاتی 

به شهروندان ارائه کند، حرکت خواهد کرد. 
بر اس��اس تعریف قانون از مدیریت شهر، شورا و شهرداری 
یک س��اختار اجتماعی - اقتصادی - خدماتی اس��ت و باید با 
دوری از حواشی سیاسی، شهر را به مأمنی برای تمام ساکنان 

خود مبدل سازد. 
خوش��بختانه در مدیریت قبلی شهر تهران )شورای چهارم 
شهری(، این شهر از نظر ساختاری، رشد قابل توجهی را در حوزه 
تونل سازی، پل سازی، ساخت بزرگراه، رشد شبکه حمل و نقل 
عمومی و... تجربه کرد و ش��هروندان نسیم خدمت را احساس 
کردند. این در شرایطی است که تفکر و جریان حاکم بر مدیریت 
شهری این روزهای شهر تهران سعی بر ناکارآمد جلوه دادن شهر 

و اعضای موثر حاضر در مدیریت شهری آن دوره دارد. 
با جریان سازی های صورت گرفته و ایجاد موج منفی از خدمات 
ارائه شده در مدیریت شهری چهارم، مردم همزمان با تغییر در 

شورای شهر و تشکیل شورایی یکدست از نظر تفکرات سیاسی، 
توقع داشتند شهر تهران با جهشی چشمگیر، شاهد پیشرفت 
پروژه های ناتمام و ش��کل گیری طرح های جدید در حوزه های 

مختلف خدمات شهری باشد. 
اما هنوز چیزی از عمر این مدیریت نگذشته بود که چالش 
دفع زباله ها و عدم مدیریت درس��ت این مقوله مهم شهری از 
آستین مدیریت تهران بیرون زد و نشان داد ساختار کلی حاکم 
بر مدیریت شهری با اصول اولیه اداره شهر آشنایی ندارد. این 
زنگ خطر در حالی به صدا درآمد که شورای پنجم تمرکز خود 
را روی فعالیت های سیاسی معطوف کرد و روند کاری خود را 
برخاف دوره قبل بر پایه سیاست که آفتی اساسی برای ارائه 

خدمات به مردم به حساب می آید، بنا گذاشت. 
عما اتخاذ رویکرد سیاسی در مدیریت شهری مانع از حرکت 
رو به جلوی شهر شد تا اداره صحیح شهر به موضوعی درجه 

چندم و فاقد اهمیت تبدیل شود. 
مدیریت شهری ناکارآمد ■

ابوالفضل قناعتی به عنوان عضو شورای چهارم شهر تهران 
در گفت وگو با »وطن امروز« با گایه از روند جاری در اداره شهر 
در دوره پنجم شورای شهر تهران، این دوره را دوره ای ناکارآمد 
خواند. وی با اش��اره به اینکه بیشترین سیاست کلی این دوره 
از مدیریت شهری تهران معطوف به وعده و وعید بوده و عما 
خروجی ای از این دوره به دست نیامده است، گفت: متاسفانه 
اعضای حاضر در شورای شهر، شهرداری را خوب نمی شناسند 
و اطاعات شان نسبت به شورا کافی و جامع نیست، بر همین 
اساس بیشتر تمرکز در مدیریت شهری پنجم معطوف بر وعده ها 

است و ما دیدیم که بسیاری از اظهارنظرهای صورت گرفته از 
س��وی اعضای این دوره از روی کم تجربگی یا بی اطاعی بوده 

است. 
وعده هایی که عملیاتی نشد ■

در بخشی از سوگندنامه اعضای شورای شهر که در تاریخ اول 
شهریور ۹۶ آن را قرائت کردند، آمده است: »مادامی که در شورای 
اسامی شهر عضویت دارم در رعایت صرفه و صاح و پیشرفت 
امور شهر و شهرداری اهتمام نمایم«. حال سوال اینجاست: این 
سوگند تا چه میزان به مرز عمل نزدیک شد و شهر تهران در 

امور خود پیشرفت داشت؟
قناعتی در پاسخ به این سوال گفت: ۲ موضوع در این باره 
وجود دارد؛ یکی ناکارآمدی اعضای شورا و دیگری شرایط عمومی 
که بر کش��ور حاکم شد. در زمان حضور اعضای شورای پنجم 
شهر تهران، بحث مش��کات اقتصادی، تحریم ها و فشارهای 
خارجی متوجه کش��ور ش��د و شهرداری و شورای شهر نیز به 
عنوان سازمان ها و نهادهای تاثیرگذار در کشور از این موضوع 
بی نصیب نماندند و به عبارتی می توان گفت مش��کات مالی 

دامنگیر این بخش ها نیز شد. 
وی با تاکید بر اینکه ناکارآمدی مهم ترین ضربه به مدیریت 
شهری پنجم بود، اظهار داشت: متاسفانه ناکارآمدی و کم تجربگی 
ضربه سختی را به ساختار شهر زد. برای نمونه در انتخاب شهردار، 
این ش��ورا با چالش رو به رو بود به طوری که حتی نتوانس��تند 
یک شهردار را برای ۴ سال ثابت نگه دارند تا بتواند برای شهر 

برنامه ریزی کرده و مدیریت کار را بدرستی پیش ببرد. 
 عضور دوره چهارم شورای شهر تهران ضمن اشاره به انتخاب

۳ ش��هردار در دوره پنجم شورای شهر، اذعان داشت: عما با 
مستقر شدن ۳ شهردار در این دوره به طور متوسط هر سال 
تهران یک ش��هردار به خود دیده اس��ت. شهردار یک ساله هم 

نمی تواند کار خاصی را برای شهر به انجام برساند. 
وی ادامه داد: تغییرات مکرر ش��هردار تهران باعث شد آنان 
نتوانند برنامه های شان را بدرستی هدایت کنند. این جا به جایی ها 
تاثیر خود را روی شهر گذاشت و ما می بینیم که شهر با این رویه 
رشدی را در خود مشاهده نکرد. باید به این نکته توجه داشت 
که صرفا جا به جایی ها معطوف به شهردار نبود و با تغییر شهردار، 
بدنه مدیریتی شهرداری نیز دچار تغییر و تحول می شد و همین 

موضوع باعث شد تا ثبات مدیریت در شهرداری از بین برود. 
شورای شهر پاسخگوی افکار عمومی باشد ■

در شرایطی که مردم در ماه های آخر فعالیت شورای پنجم 
چشم انتظار ارائه خدمات مناسبی از سوی این شورا هستند تا 
شاید پرونده ای با نمره قبولی از آنان در ذهن شان نقش بندد، 
قناعت��ی بر این نکته تاکید دارد که یکس��ری محدودیت های 
ایجادشده از سوی شورای پنجم به اقتصاد شهر ضربه وارد کرد. 
وی گفت: برخی فعالیت ها در این دوره محدود شدند که البته 
ما با آن دسته از محدودیت های ایجاد شده براساس جدول قانون 
مشکلی نداریم اما می بینیم کا بحث هایی که قانون برای شان 
تکلیف کرده بود را عمل نکردند، برای مثال یکسری محدودیت ها 
برای افرادی که در حوزه اقتصاد شهر فعال هستند، ایجاد کردند 
و در حوزه ساختمان سازی، چالش هایی را ایجاد کردند؛ این در 
ش��رایطی است که وضعیت کلی کشور مشکات را چندبرابر 
کرده بود و محدودیت های ایجاد شده از سوی شورا مشکات 

را بیشتر از قبل کرد. 
قناعت��ی ادامه داد: بر اس��اس گفته اعضای کنونی ش��ورا، 
درآمدهای شهرداری به نحوی پیش نرفت که برنامه های شان 
پیشرفت کند و اجرایی شود، هر چند گزارش هایی به ما رسیده 
که اگر درست باشد، ناکارآمدی این شورا را بیش از پیش به اثبات 
می رساند. بر اساس این گزارش، پیش بینی درآمدی شهرداری 
محقق شده است. اگر این درآمد محقق شده باشد و آنها نتوانسته 
باشند کاری انجام دهند، ناکارآمدی شان بیش از پیش به چشم 
می آید. شورای شهر باید این اطاعات را به افکار عمومی بدهد 
که اگر طبق پیش بینی برنامه ۵ ساله سوم بودجه شان از حیث 
درآمد محقق شده، چرا در شهر اتفاق مهمی رخ نداده و مردم 

متوجه تغییری در شهر نشده اند. 
عضو شورای چهارم شهر تهران در پاسخ به این سوال که 
آیا طرح ش��اخصی از سوی مدیریت شهری در تهران طی ۳ 
سال و نیم گذشته به اجرا در آمد یا خیر؟ پاسخ داد: ما در این 
دوره روند رو به رشدی را در طرح های شهری ندیدیم. مدیریت 
شهری در دوره شورای پنجم بیشتر پروژه هایی را که از دوره 
قبل باقی مانده و پیش��رفت آنها بالای ۵۰ یا ٨۰ درصد بود به 
پایان رس��اند. متاسفانه باید گفت در این دوره پروژه جدیدی 
شروع نشد، مردم نمود خارجی از فعالیت مدیریت شهری را 

ندیدند و اتفاق خاصی در شهر رقم نخورد. 
وی تاکید کرد: متاسفانه در مجموع اقدامات صورت گرفته در 
این دوره حتی احداث یک تونل، یک تقاطع اصلی، یا یک مسیر 
کلنگ زنی نشد تا طرح پیش برود و مدیریت شهری بعدی بتواند 
کار باقیمانده آن طرح را ادامه دهد. در واقع باید گفت نه پروژه ای 
کلید خورده و نه کد پروژه مطالعاتی ایجاد شده است تا شورای 
بعد بیاید و ادامه دهنده آن باشد. عما باید گفت شورای بعدی 
کار س��ختی را پیش  رو دارد و باید خودش مشکات را احصا 

کرده و بحث های مطالعاتی را پیش بگیرد. 

آم��ار فوتی های کرون��ا روند صعودی 
به خود گرفت��ه و تاکنون این ویروس 
منحوس بالغ بر ۶۰ هزار ایرانی را به کام مرگ کشیده است. 
با ورود کرونای انگلیسی این شائبه به وجود آمده که آیا میزان 
مرگ و میر ناشی از این ویروس افزایش خواهد داشت یا خیر؟ 

روند افزایشی کرونا در خوزستان و چهارمحال و بختیاری ■
معاون کل وزارت بهداشت ضمن تشریح وضعیت بیماری 
کرونا در کشور، درباره چرایی خیز بیماری در خوزستان توضیح 
داد. به گزارش ایسنا، دکتر ایرج حریرچی گفت: به دلیل ورود 
ویروس انگلیس��ی کرونا و عدم رعایت دستورالعمل ها و افت 
قابل توجه رعایت پروتکل ها، ش��رایط فعلی برای کشور رخ 
داده است. البته در حال حاضر در برخی شهرستان ها رعایت 
دستورالعمل ها بهتر شده ولی چاره کار رعایت دستورالعمل ها 
و شیوه نامه ها از سوی مردم و انجام اقدامات پیشگیرانه و اعمال 
محدودیت ها از طرف کارگزاران است. وی با اشاره به افزایش 
تعداد تست های کرونا بویژه در استان خوزستان، اظهار کرد: 
مشکل اصلی ما در این استان عدم قرنطینه مناسب بیماران 
شناسایی شده است. یعنی پس از انجام تست و مثبت شدن 
پاس��خ آن، درص��دی از افراد پروتکل ها را بدرس��تی رعایت 
نمی کنند که این موضوع باید جدی تر گرفته شود. حریرچی 
درباره پیش بینی ها از ش��رایط روزهای آتی بیماری، تصریح 
کرد: وضعیت فعلی کشور به گونه ای است که اکثر استان ها 
یا روند ثبات دارند یا روند نزولی را تجربه می کنند. فقط در 
استان های خوزستان و چهارمحال وبختیاری روند افزایشی 
داریم. البته استان خوزستان پیک سوم را تجربه نکرده بود 
و الان در حال تجربه پیک سوم بیماری با ویروس انگلیسی 
اس��ت. وی گفت: امیدواریم با رعایت مردم ان شاءالله افزایش 
موارد بیماری را شاهد نباشیم، چرا که خصوصیات ویروس 
به شکلی است که کوچک ترین بی احتیاطی می تواند آن را 

شعله ور کرده و کشور را دچار مشکل کند. 
توانایی ایران در واکسیناسیون ۲۰ میلیون نفر در ماه ■

همچنین معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با اش��اره به اینکه هیچ نگرانی ای برای انجام سریع 

واکسیناس��یون کرونا وجود ندارد، از توانایی شبکه بهداشت 
ایران در واکسیناسیون ۲۰ میلیون نفر در ماه خبر داد. علیرضا 
رئیسی گفت: اگر واکسن برسد، نمایش قدرت خواهیم داشت. 
وی افزود: تاکنون ۳ مرحله غربالگری تشخیص کرونا در کشور 

انجام شده است. 
کرونا 93 قربانی دیگر گرفت ■

از س��ویی س��خنگوی وزارت بهداشت دیروز از شناسایی 
٨ ه��زار و ۱۰ بیمار جدید مبتا ب��ه »کووید-۱۹« طی ۲۴ 
س��اعت در کش��ور خبر داد و گفت: از ای��ن تعداد ۴۹۴ نفر 
بس��تری شدند. سیماسادات لاری با اشاره به فوت ۹۳ بیمار 
مبتا به »کووید-۱۹« در کشور از ظهر روز شنبه تا ظهر روز 
یکشنبه، بیان کرد: با این آمار جدید مجموع قربانیان کرونا 
در کش��ور از مرز ۶۰ هزار نفر گذش��ت. وی در ادامه افزود: 

مجم��وع بیماران »کووید-۱۹« در کش��ور به یک میلیون و 
۶۳۱ هزار و ۱۶۹ نفر رسید. به گفته وی، خوشبختانه تاکنون 
یک میلیون و ۳۹۳ هزار و ۱۲۵ نفر از بیماران، بهبود یافته یا 
از بیمارستان ها ترخیص شده اند. وی افزود: ۳ هزار و ۷۳۲ نفر 
از بیماران مبتا به »کووید-۱۹« نیز در بخش  مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. سخنگوی وزارت 
بهداش��ت تاکید کرد: تاکنون ۱۰ میلی��ون و ٨۵۳ هزار و ٨ 
آزمایش تشخیص »کووید-۱۹« در کشور انجام شده است. 
لاری درباره وضعیت شهرهای درگیر با بیماری »کووید-۱۹« 
نیز افزود: در حال حاضر ۱۱ شهرستان قرمز، ۳۲ شهرستان 
نارنجی، ۲۵۱ شهرستان زرد و ۱۵۴ شهرستان آبی هستند. 
به گفته وی، شهرهای آبادان، اهواز، بندر ماهشهر، خرمشهر، 
دزفول، دش��ت آزادگان، رامهرمز، شادگان، شوشتر، کارون و 

هویزه در وضعیت قرمز بیماری قرار دارند. 
تست انسانی دومین واکسن ایرانی کرونا آغاز شد ■

در همین حال تست انسانی واکسن تزریقی - استنشاقی 
»کووپارس« آغاز ش��د. قرار اس��ت ۱۳ نفر طی ٨ روز تزریق 
واکسن را تجربه کنند. به گزارش ایسنا، علی اسحاقی، رئیس 
موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی درباره جزئیات 
مرحله اول کارآزمایی بالینی واکسن »کوو پارس« گفت: به طور 
کلی قرار است ۱۳۳ نفر در فاز اول کارآزمایی بالینی واکسن و 
واکسن نما دریافت کنند که ۱۳ نفر پیشقراول هستند. از ۱۳ 
نفر، فرد پیشقراول امروز )۱۰ اسفندماه( واکسن یا واکسن نما 
دریافت کرد. وی افزود: ۱۳ نفر ابتدایی قرار است طی ٨ روز 
تزریق واکسن را تجربه کنند. امروز ۲ نفر و سپس معمولا یک 
روز در میان تزریق واکسن را تا اتمام ۱۳ نفر خواهیم داشت. 
سپس ۱۲۰ نفر دیگر وارد مطالعه می شوند و پس از ۲۳ روز 
باید تزریق واکسن فاز یک به اتمام برسد. اسحاقی تاکید کرد: 
کسانی که امروز )روز صفر( واکسن دریافت می کنند، ۲۱ روز 
بعد دوز دوم )عضانی( و ۵۱ روز بعد دوز سوم واکسن را که 

استنشاقی است دریافت می کنند. 
آخرین خبر از وضعیت جسمانی دریافت کنندگان واکسن  ■

ایرانی کرونا
همچنین عضو کمیته علمی کشوری کرونا ضمن تشریح 
وضعیت جس��مانی دریافت کنندگان مرحله اول واکس��ن 
»کووایران برکت« از مناسب ارزیابی شدن حال این افراد خبر 
داد. مینو محرز گفت: خوشبختانه این افراد هیچ عارضه خاصی 
تا به امروز نداشته اند. وی ادامه داد: فاز اول کارآزمایی بالینی 
واکسن کووایران برکت بررسی ایمنی و مقدار آنتی بادی تولید 
شده در خون است و فاز دوم این مطالعه انسانی تاثیر پذیری 
این واکسن محسوب می شود. محرز تاکید کرد: در حال حاضر 
ما مجوز شروع فاز دوم کارآزمایی بالینی را درخواست کرده ایم 
و به محض دریافت این مجوز، کار مطالعاتی و تزریق را شروع 
خواهیم کرد. بر اساس برنامه ریزی های انجام شده به احتمال 
زیاد نیمه اسفند نتایج فاز یک مطالعات بالینی این واکسن را 

به صورت نهایی اعام می کنیم. 

معاون وزیر بهداشت  از توانایی ایران در واکسیناسیون ۲۰ میلیون نفر  در ماه خبر داد

اگر واکسن برسد، نمایش قدرت خواهیم داشت
بهداشت

آمار مبتلایان،  درگذشتگان، بستری شدگان و بهبودیافتگان کرونا
تعداد بهبودیافتگانمیزان بستری روزانهتعداد فوتی هاتعداد مبتلایانروز

8۰۱777678693۱اول اسفند

۲79۲۲68۴7۲67۱5 اسفند

3793۱7۴57۴69۱۴ اسفند

۴8۲63897۴۱6599 اسفند

5833۰9۱78۲7۱5۱ اسفند

68۲7۰737۴667۱۲ اسفند

78۲۰69۴6877۱56 اسفند

88۱۰36959۲75۱3 اسفند

979758۱۴۱866۱۲ اسفند

۱۰8۰۱۰93۴9۴659۱ اسفند

چند روز است خبری مبنی بر یافت نوع جهش یافته ای از 
وی��روس کرونا در فضای مجازی به نام ویروس کرونای ایرانی 
در حال چرخش است و همین خبر، موجب تشویش اذهان 
عمومی ش��ده و بس��یاری از مردم درباره نوع مواجهه با این 
وی��روس دچار ترس و دلهره ش��ده اند. در همین رابطه دکتر 
مسعود مردانی، استاد بیماری های عفونی با بیان اینکه جهش 
کروموزمی در کرونا امکان پذیر است و ایران هم از این موضوع 
مستثنا نیست، آب پاکی را روی دست شایعه سازان ریخت و 
گفت: جهشی که منجر به یک پدیده ای بشود، مانند جهش 
انگلیسی، در ایران اتفاق نیفتاده و اگر اتفاق بیفتد توسط مراجع 
رسمی اطاع رسانی می شود.  وی ادامه داد: جهش کروموزومی 

پدیده ای است که می تواند در مکانی که 
امکان تسهیل انتقال ویروس از فردی 
به فرد دیگر وجود دارد و زنجیره انتقال 

شدید است، رخ دهد. 
اس��تاد بیماری های عفونی با طرح 
این پرسش که چرا این موضوع اهمیت 
دارد؟ بیان داش��ت: برای اینکه مردم 

بدانند راه انتقال و پیشگیری از ویروس تغییر نکرده و همان 
اقدامات��ی که برای ویروس چینی وج��ود دارد، برای ویروس 
کرونای انگلیسی هم باید مورد توجه قرار گیرد.  همچنین وزیر 
بهداشت به عنوان رسمی ترین منبع اخبار مربوط به ویروس 

کرونا در کشور وجود موتاسیون ایرانی 
کرونا را تکذیب کرد. سعید نمکی گفت: 
با توجه به تنوع ژنتیک در کشور، ممکن 
اس��ت ویروس در درون این اقلیم هم 
دچار موتاسیون شود اما تا امروز هنوز 
موتاس��یون مهمی را که بتواند اثرات 
مهمی را در بیماری زایی و قدرت سرایت 
ویروس نشان دهد، در کشور پیدا نکرده ایم. به طور مرتب کند 
و کاو می کنیم اما این اتفاق بعید نیست. به هر حال ما کشوری 
به وسعت چندین کشور اروپایی هستیم و تنوع ژنتیک بسیار 
بالاس��ت و مصرف داروهای ضدویروس داریم و موتاسیون در 

این ویروس ناشناخته و مرموز بعید نیست. حال چه ویروس 
موتاس��یون یافته از بیرون آید و چ��ه در درون مرزها ویروس 
موتاس��یون یابد، باز هم نظام سامت بزرگ ترین سرمایه اش 
برای رهگیری، تشخیص زودرس، قرنطینه و درمان مناسب 
زودرس در مجموع نظام سامت، همین خانه های بهداشت و 
مجموعه پیشگیری کشور است که دروازه بان اصلی آن ابتدا 
بهورزان و بعد کارشناسان ما در مراکز جامع سامت هستند.  
وزیر بهداشت گفت: از بین مرگ و میرهای »کووید-۱۹« حداقل 
٨۲ درصدش مربوط به افرادی است که مسن بوده و بیماری 
زمینه ای و غیرواگیر دارند. بنابراین این موضوع باز هم نشان 

می دهد نقش بیماری های غیرواگیر بسیار پررنگ است.

وزیر بهداشت: موتاسیون مهمی را در کشور پیدا نکرده ایم

ونای ایرانی از شایعه تا واقعیت کر

ابوالفضل قناعتی در گفت وگو با »وطن امروز«: اعضای شورای شهر، شهرداری را خوب نمی شناسند و شناخت شان نسبت به شورا کافی نیست

پای لنگ مدیریت شهری
اتخاذ رویکرد سیاسی در مدیریت شهری مانع حرکت رو به جلوی شهر شد تا اداره صحیح شهر به موضوعی فاقد اهمیت تبدیل شود


